
علمی و آموزشی4

زنده شدن یک کرم منجمد پس از ۴۶ هزار سال!
گروه علمی و آموزشی- دانشمندان نوعی کرم را احیا کردند که ۴۶ هزار سال قبل در سیبری یخ زده بود یعنی در زمانی 

که ماموت های پشمالو، ببرهای دندان  شمشیری و گوزن های غول پیکر هنوز در زمین پرسه می زدند.
تیموراس کورزچالیا)Teymuras Kurzchalia( استاد بازنشسته موسسه ی زیست شناسی سلولی مولکولی و ژنتیک 
ماکس پلانک و یکی از دانشمندان درگیر در این تحقیق می گوید: این کرم حلقوی از گونه ای که پیش از این شناخته نشده 
 )Cryptobiosis(زیر سطح دائما منجمد سیبری در حالت خفته به نام کریپتوبایوسیس )بود، در عمق ۴۰ متری)۱۳۱.۲ فوت
زنده ماند.موجودات در این حالت می توانند عدم وجود کامل آب یا اکسیژن را تحمل کنند و در برابر دماهای بالا و همچنین 
شرایط انجماد یا بسیار شور مقاومت کنند.کورزچالیا توضیح داد که آنها در حالتی بین مرگ و زندگی باقی می مانند که در آن 
میزان متابولیسم آنها به سطح غیرقابل شناسایی کاهش می یابد. او می گوید: این موجود می تواند زندگی را متوقف کند و سپس 
آن را از سر بگیرد. این یک یافته ی بزرگ است. او گفت که ارگانیسم های دیگری که پیش تراز این وضعیت احیا شده بودند، به  
جای هزاران سال تنها ده ها سال زنده مانده بودند. پنج سال قبل، دانشمندان موسسه  مشکلات فیزیکی-شیمیایی و بیولوژیکی 

در علوم خاک در روسیه دو گونه ی کرم حلقوی را در یک خاک منجمد دائمی در سیبری پیدا کردند.
یکی از محققین به نام آناستازیا شاتیلوویچ)Anastasia Shatilovich(، دو کرم را با آبرسانی مجدد به آنها احیا کرد 
و سپس حدود ۱۰۰ کرم را برای تجزیه و تحلیل بیشتر به آزمایشگاهی در آلمان برد.پس از ذوب کرم های یخ زده، دانشمندان 
از تحلیل رادیوکربنی مواد گیاهی موجود در نمونه استفاده کردند تا مشخص کنند که ذخایر یخی از ۴۵۸۳۹ تا ۴۷۷۶۹ سال 

پیش ذوب نشده اند. اما هنوز آنها نمی دانستند که آیا این کرم یک گونه ی شناخته شده است یا خیر.
در نهایت، تجزیه و تحلیل ژنتیکی انجام شده توسط دانشمندان نشان داد که این کرم ها متعلق به گونه جدیدی هستند 
کــه محققان آن را »Panagrolaimus kolymaenis« نامیدند. محققان همچنین دریافتند که P. kolymaenis با کرم 
الگانس)C. elegans( که اغلب در مطالعات علمی مورد استفاده قرار می گیرد، یک »ابزار مولکولی« مشترک دارد که می تواند 
به آنها امکان زنده ماندن از کریپتوبایوسیس را بدهد. هر دو موجود قندی به نام ترهالوز تولید می کنند که احتمالا آنها را قادر 
می سازد یخ زدگی و کم آبی را تحمل کنند.فیلیپ شیفر)Philipp Schiffer(، رهبر گروه تحقیقاتی موسسه ی جانورشناسی 
در دانشگاه کلن و یکی از دانشمندان در این زمینه گفت: مشاهده اینکه از همان مسیر بیوشیمیایی در گونه ای استفاده می شود 
که ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون ســال از ما فاصله زمانی دارد، واقعا شــگفت انگیز است. این بدان معنی است که برخی از فرآیندهای 
تکاملی عمیقا حفظ شده اند. شیفر افزود که اطلاعات دیگری نیز وجود دارد که می توان با مطالعه این موجودات به دست آورد.
او به سی ان ان گفت: با مشاهده و تجزیه و تحلیل این حیوانات، شاید بتوانیم راه هایی برای حفاظت از گونه های دیگر 

توسعه دهیم، یا حداقل یاد بگیریم که برای محافظت از آنها در شرایط سختی که اکنون داریم، چه باید کرد.

گــروه علمی و آموزشــی- 
فسیل های ۱۴۵ میلیون ساله تازه کشف 
شــده در شمال کشــور تایلند، خبر از 
کشف گونه ای جدید از دایناسورهای 

گیاهخوار می دهند.
کشف استخوان های فسیل شده 
در تایلنــد به عنوان گونــه جدیدی از 
دایناسورها شناســایی شده اند که بین 
۱۴۵ تا ۲۰۰ میلیون سال پیش در اواخر 

دوره ژوراسیک می زیسته است.
جدیــد  گونــه  ایــن  نــام 
 Minimocursor phunoiensis
اســت که یک دایناســور گیاهخوار 
بوده که در علفزارهای جنوب شــرقی 
آســیا چرا می کرده است. نیمه اول نام 
علمی این دایناســور از دو کلمه لاتین 
minimus بــه معنــای کوچکترین 
و cursor بــه معنای دونده تشــکیل 
شده است. این آزمایش فسیلی توسط 
دیرینه شناسان دانشگاه ماهاساراخام در 
تایلند انجام شده است.این استخوان ها 
در سال ۲۰۱۲ در سازند »فو کرادونگ« 

در شمال تایلند کشف شدند. 
با این حال، ســال ها طول کشید تا 

مشــخص شود که آنها بقایای متعلق به 
یک گونه جدید در عصر ژوراســیک 
هستند. پژوهشــگران، استخوان های 
فسیل شــده فوق العاده ای از این گونه 
جدید را در این مکان کشف کردند. پیش 
از این یافته، اکثر فسیل های دایناسورهای 
کشف شده در تایلند، استخوان های جدا 
شده مانند استخوان های اندام و مهره ها 
بودند. پژوهشگران در این مقاله نوشتند: 
این محل حاوی نمونه هــای فراوانی 
است و یک اسکلت فوق العاده از آن به 

دست آمده است که نشان دهنده یکی از 
بهترین فسیل های به خوبی حفظ شده از 
دایناسورها است که تا به حال در جنوب 

شرقی آسیا یافت شده است.
ایــن موجــود متعلق بــه گروه 
 )neornithischia نئوریتیــس)
اســت کــه شــامل دایناســورهای 
گیاهخوار مختلف مانند اورنیتوپادها، 
مارژینوسفالیان و برخی دایناسورهای 
کوچک دوپا اســت. این نمونه جدید 
که به خوبی حفظ شــده اســت، پنج 

ویژگــی متمایز در صــورت، لگن و 
اســتخوان های دســت دارد که همین 
موجب شد پژوهشگران آن را به عنوان 
یک گونه جدید اعلام کردند.بر اساس 
گزارش ها، این فســیل ها ویژگی های 
مورفولوژیکــی خاصی مانند یک توده 
استخوانی کوچک متمایز در فک و یک 
برجستگی غیرمعمول روی استخوان 

شرمگاهی دارند. 
ســاختار دندان این دایناسور نیز 
نشان می دهد که گیاهخوار بوده است.

این دایناســور هنوز جــوان بوده که از 
بین رفته اســت. پژوهشگران تخمین 
می زنند که بر اساس اندازه استخوان ها 
فقط حدود ۶۰ ســانتی متر، یعنی تقریباً 
به اندازه یک ســگ متوسط طول داشته 
اســت. با این حال، بالغ های این گونه 
اندکی بزرگتر بوده اند.جالب اینجاست 
که این تیــم ۱۰ نمونه متمایز متعلق به 
اعضای یک گونه را پیدا کرده اســت. 
پژوهشــگران بیــان می کنند که وجود 
بقایای بسیار زیاد نشان می دهد که این 
گونــه احتمالاً در آن زمان در این منطقه 

مستقر بوده است.

گروه علمی و آموزشی-ســازمان سنجش آموزش کشور با ارائه توضیحاتی 
ضمن تکذیب پذیرش افراد مردود شده در دانشگاه ها، تأکید کرد: هیچ گونه تسهیلات 
و امتیازی برای پذیرش و یا انتقال فرزندان اعضای هیئت علمی وجود ندارد.در متن 
اطلاعیه سازمان ســنجش آموزش کشور  آمده است: »ادعای پذیرش داوطلبی که 
مردود شده و یا پذیرش فردی با رتبه ۱۷۵ هزار در رشته پزشکی، بدون ارائه هرگونه 
سندی کذب محض بوده و این ادعاهای کذب، آشکارا اعتماد عموم مردم و داوطلبان 

آزمون های سراسری به نظام آموزشی کشور را هدف گرفته است.
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال ۱۳۹۲ طی مصوبه ای اختیار نقل و انتقال 
فرزندان اعضای هیئت علمی در دانشــگاه ها در آزمون سراسری را به وزاری علوم، 
بهداشت و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی تفویض کرد، در همان سال دو وزیر علوم و 
بهداشت و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی دستورالعمل اجرایی این مصوبه را تصویب 
و ابلاغ کردند. در طی این سال ها فرزندان اعضای هیئت علمی در صورت قبولی در 
آزمون سراسری صرفاً از تسهیلاتی برای نقل و انتقال برخوردار می شدند، بنابراین 
برای پذیرش این افراد هیچ سهمیه ای وجود نداشته و اعمال نشده است.بررسی ها 
نشــان می دهد که در طی سال های گذشــته همه نقل و انتقالات با کسب نمرات و 
امتیازات لازم صورت گرفته اســت.در سال ۱۳۹۸ دانشگاه آزاد اسلامی تعدادی از 
دانشــجویان را خارج از روند قانونی و بدون هماهنگی با سازمان سنجش آموزش 
کشور به رشته های پزشکی و دندانپزشکی و داروسازی جابجا کرده بود که بر اساس 
مصوبه مورخ ۳۰/۹/۱۳۹۸شــورای ســنجش و پذیرش دانشجو حکم به لغو تغییر 
رشته و انتقال آنها داده شد و این مصوبه در رسانه ها نیز منتشر گردیده است.همچنین 

دانشگاه آزاد اسلامی نیز در تاریخ ۲۵/۶/۱۳۹۹طی نامه ای لغو تغییر رشته این دسته 
از دانشجویان را به سازمان سنجش آموزش کشور اعلام کرده است.با توجه به آرای 
هیئت عمومی دیوان عدالت اداری در تیر ماه و بهمن ماه ۱۴۰۰، دستورالعمل اجرایی 
نقل و انتقال فرزندان اعضای هیئت علمی ابطال شده و این رأی لازم الاجرا است. از 
سال ۱۴۰۱ هیچ گونه تسهیلات و امتیازی برای فرزندان اعضای هیئت علمی وجود 
ندارد.این ادعاهای کذب که متأسفانه از چند سال قبل هر از چند گاهی توسط برخی 
افراد تکرار می شود باعث بروز شائبه در مورد روند پذیرش علمی دانشجویان شده 
اســت لذا حق پیگیری های حقوقی و قضایی در این باره محفوظ خواهد بود.«طی 
روزهای گذشته سخنانی به نقل از عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت 
در رسانه ها و فضای مجازی منتشر شد . وی به مشخصات یک دانشجوی پزشکی 
اشاره کرده که »میانگین نمراتش در دروس اختصاصی هشت درصد بوده« و در حالی 
با رتبه ۱۷۵ هزار توانسته در این رشته مشغول تحصیل شود که سایر داوطلبان تحصیل 
در این رشته باید برای رسیدن به رتبه زیر پنج هزار بجنگند.بنا بر ادعای وی، با این 
روش کســانی با پذیرفته شدن در دکترای دامپزشکی به دکترای پزشکی یا دکترای 

داروسازی تغییر رشته و تغییر دانشگاه دادند. 
در ســال ۱۳۹۶ تبصره ای به این مصوبه اضافه شد با نام انتقال مشروط که حد 
نصاب نمره علمی را کنار گذاشت و تبعات بدتری هم به دنبال داشت.عضو کمیسیون 
آموزش دیده بان شفافیت و عدالت در این زمینه ادعا کرد: این روش باعث شد کسی  
که کارشناسی حسابداری قبول شده بود داروسازی بخواند، کارشناسی مدیریت بیمه 

با همین تبصره الان دارد دندان پزشکی می خواند. 

کشف یک دایناسور جدید در تایلند!

ادعای پذیرش داوطلبان مردودی کنکور تکذیب می شود

گروه علمی و آموزشی-  رضا 
تقــی پــور در خصوص هــدف از 
تشکیل فراکســیون هوش مصنوعی 
و حکمرانی داده گفت: طی سال های 
اخیر یکــی از فناوری های نوین که 
معمــولاً از آنها به عنوان فناوری های 
تحول آفرین نام برده می شود موضوع 
هوش مصنوعی است و سال هاست 
کــه در کشــورهای مختلف بر روی 
موضوعات علمی و ســرمایه گذاری 
آن کار می شــود و همچنیــن طبــق 
فرمایشــات مقام معظــم رهبری در 
مراسم سالگرد امام ره در مورد هوش 
مصنوعی و به این منظور که در عصر 
فناوری های نو نمی توان با ابزارهای 
سنتی خیلی از مسائل را مدیریت کرد، 

این فراکسیون تشکیل شد.
وی افزود: البته تاریخ تشکیل این 
فراکسیون قبل از فرمایشات رهبری 
اســت اما ما به هــر صورت به همراه 
بعضــی از همــکاران در مجلس این 
بحث را مدت ها پیش داشتیم که کشور 
باید زمینه سازی و برنامه ریزی کوتاه 
مــدت و بلند مــدت در مورد تربیت 
نیروی انسانی و سرمایه گذاری های 
لازم را داشــته باشد بر همین اساس 

این فراکســیون با امضا و درخواست 
بیش از ۵۰ نفر از نمایندگان تشــکیل 
شد و بنا بر روال فراکسیون ها در حال 
حاضر حدود ۶ ماه اســت که فعالیت 

اش را شروع کرده است.
تقی پور به فعالیت های فراکسیون 
اشــاره کرد و افــزود: فعالیت های ما 
شامل برگزاری نشست های مختلف 
در مجلس، همینطور اطلاع رســانی 
و اخیــراً هم برگزاری نشســت های 

علمــی با حضور نخبگان کشــور و 
خبــرگان این حوزه از ســازمان های 
مختلف اتحادیه، ســندیکای فعالان، 
دانشگاه های مختلف و مراکز علمی 

می شود.
هــوش  فراکســیون  رئیــس 
مصنوعــی و حکمرانــی داده ها در 
ادامــه با بیان اینکه هفته گذشــته در 
آخرین جلســه تشــکیل فراکسیون 
حــدود ۶۰ نفر از این افراد شــرکت 
داشــتند و اهداف این فراکســیون را 

در همان بدو تشــکیل اطلاع رسانی 
کردیم، تصریح کرد: بیشــترین کاری 
که قرار است صورت بگیرد فرهنگ 
ســازی، نظرســنجی و پرداختن به 
مباحــث مدیریــت کلان این حوزه 
است و همینطور مطالعات تطبیقی در 
مقایسه با سایر کشورها و اینکه برای 
اینکــه مواجهه فعال و مبتکرانه با این 
فناوری داشته باشــیم زمینه را برای 
سرمایه گذاری همه نهادهای مرتبط 

به خصوص بخش خصوصی فراهم 
کنیم تا کشورمان نسبت به کشورهای 

دیگر عقب نماند.
تقی پــور در خصــوص زمان 
برگزاری نشســت های فراکسیون و 
موضوعات پرداختی در دو نشســت 
فراکسیون اشاره و تصریح کرد: نشست 
اول از یــک هفته قبل بود که در محل 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد و 
نشســت ها به هم مرتبط بودند. افراد 
مختلف بــه عنوان نمایندگان نهادها، 

اقشار، بخش خصوصی، دانشگاه ها و 
مراکز علمی نظرات خود را در ارتباط 
با مباحثی نظیر حکمرانی این حوزه و 
قوانینی که در کشورهای مختلف در 
حال تدوین و تصویب است، مطرح 
کردند. همینطور سرمایه گذاری ها و 
زمینه هایی که کشورهای مختلف به 
آن پرداختند بحث و تبادل نظر شد و ما 
امیدواریم انشاالله در انتهای نشست ها 
گزارش را به صورت مکتوب بتوانیم 

منتشر کنیم.
آخریــن  خصــوص  در  وی 
وضعیــت ســند حکمرانــی هوش 
مصنوعــی گفت: فعلًا در مرحله نظر 
خواهی و جمع آوری نظرات نخبگان 
و خبرگان این حوزه هستیم یعنی سند 
جامعی که تدوین شــده باشد هنوز 
تدوین نشده و در مراحل آغازین این 

کار هستیم.
این نماینده مجلس اضافه کرد: 
همچنین باید اشاره کرد که در کنار این 

نظرسنجی و نشست هایی که برگزار 
می شود، مطالعات تطبیقی مربوط به 
ســایر کشورها در حال انجام است و 
همینطور ارتباطاتی با دانشــگاه های 
مختلــف، مراکــز تحقیقاتی و مراکز 
علمی و شــرکت های دانــش بنیان 
داشــتیم، از دانشگاه تهران و دانشگاه 
علــم و صنعــت و برخــی دیگر از 
دانشگاه ها، اندیشکده مربوط به حوزه 
علمیه قم نیز در نشســت ها حضور 
داشــتند و فعالیت هایی که تا الان در 
حوزه تدویــن چارچوب ها و نظریه 

حکمرانی داشتند، ارائه کردند.
تقی پور در پایــان با بیان اینکه 
همانطور که اطلاع رســانی در مراکز 
علمی در دانشــگاه ها و دیگر مکان ها 
انجام شده، نشست فراکسیون معمولاً 
دوشنبه بعد از ظهرها برگزار می شود، 
گفت: برگزاری نشســت های علمی 
برای اطلاع رســانی و فرهنگ سازی 
عمومی اســت و معمــولاً از نهادها 
و ســازمان ها و مراکــز تحقیقاتی و 
دانشگاهی دعوت می کنیم که با توجه 
اینکه محورهایی که اعلام می شــود 
در آن حوزه نظراتشــان را اعلام کنند. 
تــا زمانی که این نیاز باقی باشــد این 
محورها به بحث گذاشــته می شود و 

این نشست ها ادامه دارد.

رئیس فراکسیون هوش مصنوعی و حکمرانی داده ها پاسخ داد:

فراکسیون هوش مصنوعی مجلس
 به دنبال چیست؟

رئیس فراکسیون هوش مصنوعی و حکمرانی داده ها با تشریح اهداف و آخرین اقدامات این فراکسیون گفت: سند حکمرانی
 هوش مصنوعی با کمک نخبگان و خبرگان این حوزه تدوین می شود.

بیشترین کاری که قرار است صورت بگیرد فرهنگ سازی، نظرسنجی و پرداختن به مباحث مدیریت 
کلان این حوزه است و همینطور مطالعات تطبیقی در مقایسه با سایر کشورها و اینکه برای اینکه 
مواجهه فعال و مبتکرانه با این فناوری داشــته باشیم زمینه را برای سرمایه گذاری همه نهادهای 
مرتبط به خصوص بخش خصوصی فراهم کنیم تا کشورمان نسبت به کشورهای دیگر عقب نماند.
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زهـرا رضایـی نژاد

گروه علمی و آموزشی-اچنتریکا 
در زبان طراحی و بسیاری از جزئیات 
به لامبورگینی دیابلو اصلی وفادار است 
اما در عین حال تلاش شده تا رویکرد 
فناورانه در توسعه این خودرو مدنظر 

قرار داشته باشد.
لامبورگینی برای ایتالیایی تنها یک 
برند یا یک اســم نیست بلکه نشانه ای 
از افتخار و مســیری به سمت موفقیت 
است که یکی از هموطنان آن ها یعنی 
فروچیو لامبورگینی در سال ۱۹۶۳ به 

نام خود ثبت کرده است.
از این رو علاقه به لامبورگینی در 
ایتالیا به نوعی حس میهن پرستی را نیز 
همراه خود دارد. اخیرا یکی از معروف 
تریــن مجموعــه داران محصولات 
لامبورگینی با نام امانوئل کلمبینی که در 
صنعت مبلمان نیز حضوری موفق دارد 
از رستومد Eccentrica یا اچِِنتریکا 
رونمایی کرده است که در اصل نسخه 
بازســازی شــده از دیابلو افسانه ای 

محسوب می شود.
اچنتریــکا در زبــان طراحی و 
بســیاری از جزئیات بــه دیابلو اصلی 
وفادار اســت امــا در عین حال تلاش 

شده تا رویکرد فناورانه در توسعه این 
خودرو مدنظر قرار داشته باشد.

لامبورگینی دیابلو یک خودروی 
اسپورت ۱۲ ســیلندر و موتور وسط 
اســت که بین سال های ۱۹۹۰ و ۲۰۰۱ 
ساخته شده  اســت. این اولین خودرو 
تولید لامبورگینی بود  که توانســت به 
سرعت بیش از ۳۲۰ کیلومتر در ساعت 
برســد. دیابلو در لغت به معنی شیطان 

است.
از جملــه ویژگی های اچنتریکا 
باید به اســتفاده سازه فضا کار، افزایش 
عرض در مقایسه با دیابلو اصلی، بهبود 
فرمان پذیری و همچنین مهندسی وزن 
با اســتفاده از کامپوزیت های سبک و 
مقاوم اشاره کرد که اگر بخواهیم دقیق 
تر بگوئیم، ایــن بدنه تیتنانیوم پرینت 

۳بعدی شده، است.
مشــهور  برنــد  از  لاســتیک 
پیرلی، سیســتم ترمز برمبو، سیســتم 
صوتی Marantz و سیســتم اگزوز 
Capristo نیز بخش دیگری از داستان 

را روایت می کنند.
نمونــه اولیه اچنتریــکا میزبان 
تپنده ۵.۷ لیتری ۱۲ ســیلندر است و 

بروزرســانی های متعــددی را مانند 
سوپاپ ها و میل بادامک جدید میزبانی 
می کند. میزان خروجی پیشرانه اکنون 
۵۵۰ اسب بخار است و گشتاور نیز ۶۰۰ 

نیوتن متر محاسبه شده است.
خودرو طــی ۳.۵ ثانیه از حالت 
توقــف بــه ســرعت ۱۰۰ کیلومتر 
برساعت می رســد و بیشینه سرعت 
نیز برابر با ۳۳۵ کیلومتر برساعت است. 
 ۱.2G میزان تحمل گرانش جانبی نیز

گزارش شده است.
تولیــد اچنتریکا محــدود به ۱۹ 
دستگاه اســت و قیمت پایه آن از ۱.۳ 
میلیون دلار آغاز می شود. فرایند تولید 
با توجه به ســطح آپشــن و شخصی 
ســازی های مدنظر مشتری تا ۱۸ ماه 

زمان می برد.
یکی از جذاب ترین قسمت های 
اچنتریکا به کابین مربوط می شــود که 
طراحان این خودرو عملکرد تحسین 

برانگیزی در ترکیب حس نوســتالژی 
دهه ۹۰ با المان های مکانیکی پیشرفته 
داشــته اند. مشــابه این کابیــن را در 
محصــولات پاگانی می توان ســراغ 

گرفت.
ترکیب شماره اندازه های دیجیتال 
پشت فرمان، قسمت های فلزی بسیار 
باکیفیت و پوشش چرم/پارچه مجموعا 
کابینی مینیمال و فوق العاده را شــکل 

داده اند.
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